

ANAF: Persoanele aflate în întreținerea unei persoane asigurate nu mai sunt exceptate de la plata CASS, de la 1 august

O serie de modificari cu privire la contributia de asigurari sociale de sanatate (CASS) au fost aduse prin Legea 141/2025 privind unele masuri fiscal-bugetare, a anuntat, vineri, Agentia Nationala de Administrare Fiscala (ANAF).

"Una dintre modificarile legislative vizeaza eliminarea din categoria persoanelor exceptate de la plata CASS a persoanelor fizice aflate în întreținerea unei persoane asigurate, respectiv sotul, sotia si parintii fara venituri proprii. În contextul acestor modificari, începând cu data de 1 august 2025, persoanele fizice care realizeaza venituri din: salarii si asimilate salariilor, pensii, activitati independente, drepturi de proprietate intelectuala, din asocierea cu o persoana juridica, contribuabil potrivit titlului II sau titlului III din Codul fiscal, cedarea folosintei bunurilor, activitati agricole, silvicultura si piscicultura, investitii, alte surse etc. pentru care datoreaza CASS pot opta pentru plata contributiei de asigurari sociale de sanatate, pentru persoanele aflate în întreținere, respectiv sotul, sotia si parintii fara venituri proprii", se arata într-un comunicat al ANAF, remis AGERPRES.

Astfel, CASS datorata de persoanele fizice care opteaza, pentru fiecare persoana pentru care se exercita optiunea, se determina prin aplicarea cotei de 10% asupra bazei de calcul, reprezentând valoarea a 6 salarii de baza minime brute pe tara, în vigoare la data de 1 ianuarie a anului în care se exercita optiunea.

Optiunea se exercita oricând în cursul anului, prin depunerea Declaratiei unice privind impozitul pe venit si contributiile sociale datorate de persoanele fizice - formular 212, în care se evidentiaza contributia de asigurari sociale de sanatate datorata, precizeaza ANAF.

Conform institutiei, Formularul 212 a fost aprobat prin Ordinul presedintelui ANAF 1929/2025.

"Persoanele fizice care opteaza pentru plata CASS pentru persoanele aflate în întreținere completeaza Capitolul II - 'Date privind contributia de asigurari sociale de sanatate datorata de catre persoanele fizice care opteaza pentru plata contributiei pentru anul 2025', Sectiunea 2 'Date privind CASS datorata de catre persoanele fizice pentru persoanele aflate în întreținere potrivit art. 182¹ din Codul fiscal'. Recomandam completarea cu atentie a Capitolul II - 'Date privind contributia de asigurari sociale de sanatate datorata de catre persoanele fizice care opteaza pentru plata contributiei pentru anul 2025', din formularul 212 'Declaratie unica privind impozitul pe venit si contributiile sociale datorate de persoanele fizice', întrucât optiunea exercitata este definitiva si genereaza obligatia de plata a CASS", sustin reprezentantii ANAF.

Plata CASS datorata pentru fiecare persoana pentru care se exercita optiunea se efectueaza în doua transe, dupa cum urmeaza: 25% din contributia de asigurari sociale de sanatate datorata, la data depunerii declaratiei prin care se exercita optiunea; 75% din contributia de asigurari sociale de sanatate datorata, pâna la data de 25 mai inclusiv a anului urmator celui în care s-a exercitat optiunea.

Potrivit Hotarârii Guvernului 1506/2024, începând cu 1 ianuarie 2025, salariul de baza minim brut pe tara garantat în plata, fara a include sporuri si alte adaosuri, este în suma de 4.050 lei lunar.

Ca urmare, pentru anul 2025, baza de calcul pentru stabilirea CASS este de 24.300 lei (6 x 4.050 lei), iar CASS datorata este de 2.430 lei.

Astfel, persoana care opteaza pentru plata CASS pentru persoanele aflate în întreținere datoreaza 2.430 lei pentru

fiecare persoana pentru care a exercitat optiunea.

Plata CASS datorata în suma de 2.430 lei se va efectua în doua transe. Prima transa în suma de 608 lei se efectueaza la data depunerii formularului 212, iar a doua transa de 1.822 de lei se efectueaza pâna la data de 25 mai 2026. Plata se poate face si integral, mai arata institutia.

"Declaratia se depune, împreuna cu anexele completate, daca este cazul, astfel: prin mijloace electronice de transmitere la distanta, în conformitate cu prevederile legale în vigoare, respectiv: prin intermediul serviciului "Spatiul privat virtual" (SPV); pe site-ul e-guvernare.ro, cu semnatura electronica calificata sau în format letric, direct la registratura organului fiscal sau prin posta, cu confirmare de primire. Data depunerii declaratiei în format hârtie este data înregistrarii acesteia la organul fiscal sau data depunerii la posta, dupa caz.", se mai spune în document.

Contribuabilii care nu detin un calculator personal sau nu dispun de o conexiune la Internet, pot utiliza calculatoarele destinate auto-servirii din cadrul unitatilor fiscale, cu ajutorul carora pot efectua urmatoarele operatiuni: înregistrarea în cadrul serviciului Spatiul Privat Virtual; completarea Declaratiei Unice sau depunerea Declaratiei Unice.

De asemenea, contribuabilii pot solicita sprijin si functionarilor din cadrul organelor fiscale locale, în cadrul carora exista personal special instruit pentru a acorda îndrumare si asistenta pentru depunerea Declaratiei unice.

Contribuabilii îsi pot îndeplini obligatiile de plata prin urmatoarele modalitati: cu cardul bancar sau numerar la casieriile Trezoreriei Statului pe raza carora acestia îsi au domiciliul fiscal; on-line, cu cardul, prin intermediul Spatiului Privat Virtual sau al platformei Ghiseul.ro; prin virament bancar sau cu mandat postal, prin intermediul oficiilor postale.